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 للاتحاد البرلماني الدولي 140الجمعية العامة الـ
  2019نيسان/أبريل  10-6، الدوحة )قطر(       

 
 

 الاجتماعات المتخصصة الأخيرة للاتحاد البرلماني الدوليتقارير عن 
 رلمانية بمناسبةبمل ورشة ع (a) )أ(

  2018منتدى الاستثمار العالمي 
 2018تشرين الأول/أكتوبر  22جنيف، 

 سد الفجوة تستطيع البرلماناتل أهداف التنمية المستدامة: كيف تموي 

ومكتب الأمم المتحدة في جنيف، ورشة  الأمم المتحدة للتجارة والتنميةمؤتمر نظم الاتحاد البرلماني الدولي، مع 
. 2018، في سياق منتدى الاستثمار العالمي للعام 2018تشرين الأول/أكتوبر  22بتاريخ  للبرلمانيين،عمل 

في ما برز مؤخراً كقضية رئيسية منذ أن اعتمد قادة العالم أهداف التنمية المستدامة وتناولت ورشة العمل 
على الصعيد الوطني، وخاصة كيف يمكن  2030: كيف يمكن تمويل خطة العام 2015أيلول/سبتمبر 

 للبرلمانيين توفير الموارد اللازمة من أجل تنفيذ أهداف التنمية المستدامة في بلدانهم. 
 

ورحبت السيدة غابرييلا كويفاس بارون، رئيسة الاتحاد البرلماني الدولي، بالمشاركين في ورشة العمل وأدلى أحد 
تطرق  ببيان افتتاحيالمضيفين المشاركين، السيد مايكل مولر، المدير العام لمكتب الأمم المتحدة في جنيف، 

 . أمور أخرى، من بين (SDG Lab)ور مختبر أهداف التنمية المستدامةإلى د
هو مبادرة متعددة الأطراف، بقيادة   (SDG Lab)السيد مولر أن مختبر أهداف التنمية المستدامة أوضحو 

ل دعم العناصر الفاعلة مكتب الأمم المتحدة في جنيف، ساهم في تنفيذ أهداف التنمية المستدامة من خلا
 .جراءاتالسياسات، والممارسة، والإزيادة الاستفادة من الخبرات والمعرفة في إطار في جنيف في 

 

 على أن أهداف التنمية المستدامة شكلت الخطة أكدتكويفاس بارون، غ.  للسيدة  ةالافتتاحي وفي الكلمة
 نزاع.البيئي، وأخيراً ال لمكافحة الفقر، وعدم المساواة، والتدهور التي تم صياغتها في الأمم المتحدة الأكثر طموحاً 

وأكدت على التزام الاتحاد البرلماني الدولي بأهداف التنمية المستدامة، عبر إدراج الأهداف في استراتيجية الاتحاد 
البرلماني الدولي الجديدة، من خلال التوصل إلى أدوات مبتكرة لمساعدة البرلمانات في إضفاء الطابع المؤسسي 

 ، مثل ورشة العمل الراهنة.ل لأعضاء البرلمانات حول العالمعلى أهداف التنمية المستدامة، وعبر عقد ورش العم
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 بناء القدرات القيادية من أجل حشد الموارد العامة لتحقيق أهداف التنمية المستدامة :1الجلسة  
 

لموارد العامة المحلية، التي تشكل المورد إمكانية اعلى  حلقة نقاش مدارة، ركزت تخذت صفةإن الجلسة، التي ا
في المساهمة في التوصل إلى التحقيق الأكبر لتمويل أهداف التنمية المستدامة المتاحة في العديد من البلدان، 

في مكتب  المستشارين كبارموتر،  وترأس حلقة النقاش السيد أليسندرو الفعال لأهداف التنمية المستدامة. 
الخبراء السيد لازلو بوربيلي، مستشار الدولة  داخلاتالدولي في نيويورك. واستفادت من ماد البرلماني الاتح

هيئة سابق، والسيدة كريستين لوو، مديرة، في مكتب البرلمان الرئيس الوزراء، في حكومة رومانيا، وعضو ل
 في جنيف. الأمم المتحدة للمرأة

 

البرلمان الروماني منذ اعتماد خطة العام  نشأهالمؤسسي الذي أواطلع السيد ل. بوربيلي المشاركين على المشهد 
 القسم كانو  ، الذي يوجد مقره في مكتب رئيس الوزراء.التنمية المستدامةقسم  مع تسليط الضوء على 2030
 تّمت التي الرومانية المستدامة التنمية استراتيجية خلال من 2030 العام خطة تنفيذ تنسيق عن مسؤولاً 

وشدد على أن الاستراتيجية هدفت إلى تحقيق موازنة متعددة السنوات مع مشاريع مستدامة  .مؤخراً  مراجعتها
أعلم السيد ل. بوربيلي المشاركين عن المؤتمر رفيع . وفي الختام، لتخصيص موازنة المشروعو"معايير مستدامة" 

نيسان/أبريل  16" في 2030م المستوى المشترك بين الوزارات المقبل حول "الشراكة في تنفيذ خطة العا
 ، في بوخارست، رومانيا. 2019

 

وفي مداخلة السيدة ك. لوو، أكدت على أنه من أجل الوفاء بالالتزامات الطموحة لتحقيق المساواة بين 
، يلزم توفير جميع موارد التمويل، وعليها أن تكون مخصصة للأولويات والخطط 2030الجنسين في خطة العام 

باستمرار إلى تأمين موارد أكثر وأفضل لدعم جهود الحكومة  هيئة الأمم المتحدة للمرأةلذلك، تدعو  الوطنية.
وسلطت السيدة ك. لوو الضوء  لتحقيق المساواة بين الجنسين. تمن أجل تعزيز النظم الوطنية وتقديم الأولويا

المراعية للمنظور الجندري،  عداد الموازنةبإعلى الدور الأساسي الذي يمكن للبرلمانات تأديته عندما يتعلق الأمر 
بالميزنة التقنية للبرلمانات فيما يتعلق  استطاعت أن تؤمن المساعدة الأمم المتحدة للمرأةمشيرة إلى أن هيئة 
  المراعية للمنظور الجندري. )عملية وضع الموازنة(

 

أجل تبادل وجهات نظرهم، والتعليق على ، أخذ الكلمة العديد من المشاركين من فريق المناقشةوبعد أن تكلم 
 ، وطرح الأسئلة.المقدمة العروض
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 : الفرص الناشئة: مشاركة القطاع الخاص2الجلسة  

  

عالجة مسألة استثمارات القطاع الخاص، مهو حلقة نقاش مدارة، صفة أيضاً  اتخذتإن هدف الجلسة، التي 
وترأس حلقة النقاش السيد مارتن تشونغونغ، الأمين التي اعتبرت محورية لتحقيق أهداف التنمية المستدامة. 

مؤتمر العام للاتحاد البرلماني الدولي. وضمت حلقة النقاش السيد جيمس زان، مدير الاستثمار والمشاريع، 
المكسيك، والسيد غير  المالية السابق في، والسيد فرناندو أبورتيلا، نائب وزير تنميةالأمم المتحدة للتجارة وال

 .  Arcowaبيركامب، الرئيس والمدير التنفيذي لأركوا 
 

وأشار إلى أن خطة أهداف التنمية المستدامة تشونغونغ، رئيس الجلسة، الموضوع بإيجاز.  ارتنموقدم السيد 
تتجاوز الموارد التقليدية المتاحة للحكومات وشركاء التنمية، عبر وضع استثمارات الطموحة تتطلب موارد مالية 
تشونغونغ على الحاجة الماسة إلى النهج المبتكرة من أجل تعزيز  وشدد السيد مارتن القطاع الخاص في الصدارة.

 ة المتبادلة.تمويل القطاع الخاص ولتشجيع إقامة الشراكات بين القطاعين العام والخاص، ذات الفائد
 

وأكد السيد ج. زان مجدداً في مداخلته على أهمية مهمة المنتدى، كعنصر من عناصر بناء توافق الآراء  
ذكر و  على المستوى العالمي، في القضايا الرئيسية الناشئة المتعلقة بالاستثمار، لا سيما سياسات الاستثمار.

كما أشار إلى إحصاءات انخفاض تدفق الاستثمارات.   بشأنمؤتمر هذا العام أجري وسط قلق متزايد  أن
في العام بالمائة  23الأمم المتحدة التي تظهر أن التدفقات العالمية للاستثمار المباشر الأجنبي تراجعت بنسبة 

ر في . وأقر السيد ج. زان بوجود معضلة بين سيولة الرأسمالية الوفيرة والنقص الكبير في الاستثما2017
بدلاً من الازدهار  سياسة إفقار الجارمية المستدامة، مع زيادة سياسات استثمارية "متوجهة نحو أهداف التن

وفي الختام، قال إنه من الأهمية الحاسمة جذب الاستثمار الخاص في قطاعات أهداف التنمية المستدامة  معاً."
 فقراء.ة التكلفة ومتاحة " للقطاعات الخاصة "ميسور والخدمات المقدمة من الالمنتجة مع ضمان أن السلع 

 

المعقدة حدت من القدرات  الاقتصاد الكلي تسيناريوهاو وشرح السيد ف. أبورتيلا أن تقلص الحيز المالي 
تتطلب  قدرة الموازنةالحكومية لتحقيق أهداف التنمية المستدامة عبر السياسات العامة. وشدد على أنه مع 

وبالرغم من ذلك، أشار إلى آثار السياسات العامة. الحكومات مشاركة القطاع الخاص من أجل تضخيم 
القطاع في جذب الاستثمار لتعزيز تنميتها و  إعانات عبر تقديمأن بعض القطاعات تتطلب تدخل الحكومة 

ومع مراعاة أدوار البرلمانات وعملها، سلط السيد ف. أبورتيلا الضوء على أن تأمين الاستقرار  الخاص.
 المالي واستقرار الاقتصاد الكلي، وكذلك وضع إطار تنظيمي مناسب أساسي لمشاركة القطاع الخاص.

 
وذكر السيد غ. بيركامب مثل النظم الإيكولوجية المائية. وشدد على أن حمايتها وتجديدها بحاجة إلى 

إضافة إلى ذلك، شدد على أهمية  .وتبادل الأموال من القطاعين العام والخاص مزيجمع  منسقةاستثمارات 
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ي تجذب الفرص الاستثمارية، الجوانب الإنتاجية للأراضي الرطبة التي ينبغي أن يسلط الضوء عليها أكثر ك 

 بما فيها عبر المسؤولية الاجتماعية للشركات، وكذلك أشار إلى دور قطاع التأمين المحتمل.
 

، أخذ الكلمة العديد من المشاركين في ورشة العمل من أجل تبادل وجهات وفي المناقشة التي أعقبت ذلك
 نظرهم، والتعليق على العروض المقدمة، وطرح الأسئلة.

 
 أمثلة عن الممارسات الجيدة –المدعومة بالأدلة وأهداف التنمية المستدامة إعداد الموازنة : 3لجلسة ا
 

التي استؤنفت بعد الظهر، بعد الحفل الافتتاحي الرسمي لمنتدى الاستثمار إن الجلسة الأخيرة لورشة العمل، 
الفرصة لمناقشة السبل التي يمكن من وهدفت إلى منح البرلمانيين صفة حلقة نقاش مدارة.  العالمي، اتخذت

 تسترشد بالأدلةخلالها ضمان أن أطر أهداف التنمية المستدامة والموازنات تركز على تحقيق النتائج و 
مكتب الجلسة السيدة ناديا ايسلر، مديرة مختبر أهداف التنمية المستدامة،  توأدار  واحتياجات الناس.

، شراكة صحة الأم والوليد والطفلوضمت الحلقة الدكتور فلافيا بوستريو،  الأمم المتحدة في جنيف.
 لندن، المديرة التنفيذية لألفا للخدمات التقنية المالية. -والسيدة مونيكا شيلدون

 

وافتتحت السيدة ن. ايسلر الجزء الأخير من ورشة العمل عبر الإشارة إلى أن الجلسة هي في الأساس 
وشددت على الحاجة إلى النظر إلى  عبر كيفية توجيه الأموال إلى هذه الأولويات.لتحديد الأولويات، و 

 مختلف القطاعات فحسب.التنمية عبر نهج متكامل بدلًا من النظر إلى 
 

ف. بستريو، شددت على حاجة الحكومات إلى إبقاء أعضاء برلماناتها على اطلاع  ةوفي عرض الدكتور 
وأكدت على ضرورة تعزيز الابتكار والمشاركة على التمويل الوارد، وحاجة البرلمانيين إلى مساءلة حكوماتها. 

 التي تحصل، بما أنها ضرورية لتحقيق أهداف التنمية المستدامة.في الابتكارات 
 

من أهداف التنمية المستدامة،  16لندن على الدور الرئيسي للهدف -لدونيلة السيدة م. شوركزت مداخ
التشجيع على إقامة مجتمعات مسالمة لا يهُمّش فيها أحد من أجل تحقيق التنمية المستدامة، وإتاحة وهو 

على جميع  إمكانية وصول الجميع إلى العدالة، وبناء مؤسسات فعالة وخاضعة للمساءلة وشاملة للجميع
 .المستويات

 

وفي المناقشة التي أعقبت ذلك، أخذ الكلمة العديد من البرلمانيين من أجل تسليط الضوء على أمثلة 
مجلس لوردات وأعلم عضو من بلدانهم.  فيبرات الخبادل قطاعين العام والخاص وتالممارسات الأفضل لل

منذ  ،المشاركين بوجود مجموعة برلمانية لأهداف التنمية المستدامة في المملكة المتحدة المملكة المتحدة
وخلال النقاش، بات من الواضح أن البلدان التي لديها استراتيجية وطنية لأهداف  .2015أيلول/سبتمبر 
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وأحاط م، كما قرر العديد منها تثبيتها بأعلى مستوياتها. أحرزت أكبر قدر من التقدالتنمية المستدامة،  

المشاركون علماً بالتغير الجدير بالاهتمام في القطاع الخاص حيث اعتنقت بعض الشركات أهداف التنمية 
 المستدامة واتخذت بشأنها نهجاً استراتيجياً.

 

التي لديهم كأعضاء  سلطةين "بالوفي ختام ورشة العمل، ذكرت رئيسة الاتحاد البرلماني الدولي المشارك
مؤتمر الأمم المتحدة كما شكرت مرة أخرى   برلمانات"، ومختلف الخيارات المتاحة، غير مدركين ببعضها.

الجيد وشكرت المشاركين لمساهماتهم الفعالة،  على التعاونومكتب الأمم المتحدة في جنيف  للتجارة والتنمية
  ما جعل هذه الفعالية مثمرة وسمحت بتبادل الآراء المفيدة.
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Reports on recent IPU specialized meetings 

 
 

(a) Parliamentary workshop on the occasion of the  
World Investment Forum 2018  

 
Geneva, 22 October 2018 

 
 

Financing the SDGs: How can parliaments bridge the gap 
 
 

The IPU, together with the United Nations Conference on Trade and Development 
(UNCTAD) and the United Nations Office at Geneva (UNOG), organized on 22 October 
2018 a workshop for parliamentarians in the context of the 2018 World Investment 
Forum. The workshop dealt with what had emerged as a key issue since world leaders 
adopted the Sustainable Development Goals (SDGs) in September 2015: How to finance 
the 2030 Agenda at the national level, and, particularly, how parliamentarians could 
ensure adequate resources for the implementation of the SDGs in their countries. 
 
The IPU President, Ms. Gabriela Cuevas Barron, welcomed the workshop participants 
and one of the co-hosts, Mr. Michael Moller, Director-General of UNOG, delivered an 
opening statement where, among other, he addressed the role of the SDG Lab. 
Mr. M. Moller explained that the SDG Lab was a multi-stakeholder initiative, led by 
UNOG, which contributed to the implementation of the SDGs by supporting Geneva-
based actors in further leveraging expertise and knowledge into policy, practice and 
action. 
 
In her opening statement, Ms. G. Cuevas Barron stressed that the SDGs constituted the 
most ambitious plan to counter poverty, inequality, environmental degradation, and 
ultimately conflict, ever crafted at the United Nations. She underlined the commitment of 
the IPU to the SDGs by mainstreaming the Goals into the new IPU strategy, by creating 
innovative tools to help parliaments institutionalize the SDGs, and by holding workshops 
for MPs around the world, like the current one. 
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Session 1: Building leadership for the mobilization of public resources to attain the SDGs 
  
The session, which took the form of a moderated panel discussion, focused on how domestic public 
resources, by far the largest source of SDGs finance available to most countries, could contribute to 

the effective attainment of the SDGs. The panel discussion was chaired by Mr. Alessandro Motter, 

Senior Advisor at the IPU New York office. It benefitted from the expert contributions of Mr. Lázló 
Borbély, State Counsellor to the Prime Minister, Government of Romania, and former MP, and 
Ms. Christine Löw, Director, UN Women Office in Geneva.  
 
Mr. L. Borbély introduced participants to the institutional landscape the Romanian Parliament had 
established since the adoption of the 2030 Agenda, highlighting the Department of Sustainable 
Development, housed within the Prime Minister’s office. The Department was responsible for 
coordinating the implementation of the 2030 Agenda through the recently revised Romanian 
Sustainable Development Strategy. He stressed that the Strategy aimed to achieve a multiannual 
budget with sustainable projects and "sustainable norms" for project budget allocation. In closing, 
Mr. L. Borbély informed participants about an upcoming high-level inter-ministerial conference on the 
"Partnership on Implementing the 2030 Agenda" on 16 April 2019 in Bucharest, Romania.  
 
In her intervention Ms. C. Löw, among other, stressed that in order to deliver on the ambitious 
commitments to gender equality in the 2030 Agenda all sources of financing were needed, and had to 
be directed to national priorities and plans. For that reason, UN Women had consistently advocated for 
more and better resources from all sources to support government efforts to strengthen national 
systems and deliver on gender equality priorities. Ms. C. Löw highlighted the crucial role parliaments 
could play when it came to gender responsive budgeting, stating that UN Women could and did 
provide technical assistance on gender responsive budgeting to parliaments.  
 
After the panellists had spoken, several participants took the floor in order to share their views, to 
comment on the presentations, and to ask questions. 
 
Session 2: Emerging opportunities: Private sector engagement 
 

The purpose of the session, again in the form of a moderated panel discussion, was to address the 
issue of private sector investments, which were increasingly seen as pivotal to the achievement of the 
SDGs. The panel discussion was chaired by Mr. Martin Chungong, IPU Secretary General. The panel 
consisted of Mr. James Zhan, Director of Investment and Enterprise, UNCTAD, Mr. Fernando 
Aportela, former Deputy Secretary of Finance, Mexico, and Mr. Ger Bergkamp, President and CEO of 
Arcowa.  
 
Mr. M. Chungong, the session chair, briefly introduced the topic. He stated that the ambitious agenda 
of the SDGs required financial resources that substantially overpassed the traditional resources 
available to governments and development partners, bringing private sector investments to the centre 
stage. Mr. M. Chungong stressed that innovative approaches were urgently needed to promote private 
sector financing and to encourage the establishment of mutually beneficial public-private partnerships.  
 
Mr. J. Zhan in his intervention once again stressed the Forum’s function as one of consensus-building 
at global level, on key emerging issues related to investment, and investment policy in particular. He 
stated that this year’s conference came amid mounting disquiet about declining investment flows. He 
referred to UN statistics showing that global flows of foreign direct investment fell by 23 per cent in 
2017. Mr. J. Zhan acknowledged that a dilemma existed between the abundant capital liquidity and 
the significant shortage of investment in SDGs, with more investment policies "going towards the 
direction of beggar-thy-neighbour rather than prosper together". In closing, he said that it was crucial  
to attract private investment in SDGs sectors while ensuring that goods and services produced and 
provided by private sectors were "affordable and accessible" to the poor.  
 
Mr. F. Aportela explained that reduced fiscal space and complex macroeconomic scenarios limited 
governments’ capabilities to meet SDGs through public policy. He stressed that even with budgetary 
capacity governments required private sector engagement to amplify public policy effects. However, 
he noted that some sectors required government intervention in the form of subsidies to promote their 
development and to allure private sector investment. With respect to the roles and actions of 
parliaments, Mr. F. Aportela highlighted that ensuring financial and macroeconomic stability as well as 
putting in place a proper regulatory framework was essential for private sector engagement.  
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Mr. G. Bergkamp referred to the example of water ecosystems. He stressed that for their protection 
and restoration coordinated investments were needed with a public-private mix and match of funds. 
Furthermore, he highlighted the productive aspect of wetlands that should be made more visible to 
attract investment opportunities, including through corporate social responsibility, while the insurance 
sector had a large potential role too.  
 
In the ensuing debate several workshop participants took the floor to share their views, comment on 
the presentations, and ask questions. 
 
Session 3: Evidence-informed budgeting and the SDGs - examples of good practices  
 

The last session of the workshop, which resumed in the afternoon after the official opening ceremony 
of the World Investment Forum, also took the form of a moderated panel discussion. It aimed at giving 
parliamentarians the opportunity to discuss ways in which they could ensure that national SDG 
frameworks and budgets were results-oriented and informed by evidence and the needs of the people. 
The session was moderated by Ms. Nadia Isler, Director of the SDG Lab, UNOG. The panel consisted 
of Dr. Flavia Bustreo, Partnership for Maternal Newborn and Child Health (PMNCH), and Ms. Monika 
Sheldon-London, CEO of Alpha Financial Technical Service. 
 
Ms. N. Isler opened the last segment of the workshop by stating that the session was basically about 
identifying priorities, and about how to channel money into those priorities. She highlighted the need to 
look at development through an integrated approach instead of solely looking at different sectors.  
 
In her presentation Dr. F. Bustreo stressed both the need of governments to keep their MPs informed 
about incoming funding, and the need of parliamentarians to hold their governments accountable. She 
underlined the need to foster innovation and to engage with innovations that were happening, as they 
were crucial for SDGs attainment.  
 
Ms. M. Sheldon-London’s intervention, among other, focused on the crucial role of SDG 16, the 
promotion of peaceful and inclusive societies for sustainable development, the provision of access to 
justice for all, and the building of effective, accountable and inclusive institutions at all levels. 
 
In the ensuing debate several parliamentarians took the floor to highlight both public and private best 
practice examples and to share experiences made in their home countries. A member of the UK 
House of Lords informed participants about the existence—since September 2015—of a UK 
parliamentary group on the SDGs. During the discussion it became apparent that countries with a 
national SDG strategy had made the most progress, and that many of them had decided to anchor the 
strategy at the highest level. Participants took note of the interesting change in the private sector 
where some companies had embraced the SDGs and taken on a strategic approach. 
 
In closing the all-day workshop, the IPU President reminded participants of the "power we have as 
MPs", the many options at hand, of which one was sometimes not aware of. She once again thanked 
UNCTAD and UNOG for the good collaboration and the participants for their active contributions, 
rendering the event a fruitful and rewarding exchange for all. 
 
 
 


